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Etisk Udvalg har ønsket at få et overblik over danske psykiateres kontakt til medicinalindustrien 
og undersøge om kontakt giver anledning til etiske overvejelser hos psykiaterne.

Der blev derfor udarbejdet et spørgeskema om dette. Spørgeskemaer blev omdelt ved DPS 
årsmøde i 2012 . Nedenstående er et resume af de afgivne svar. Yderligere informationer kan fås 
ved henvendelse til Etisk Udvalg.

Resultater
Af respondenterne (N=91) var ca. 50 % overlæger og  ca. 28 % var under uddannelse. Størstedelen
var kvinder over 50 år. Ca. 1/3 havde ikke hørt om WPA’s anbefalinger om kontakt til 
medicinalindustrien og ca. 50% havde ikke kendskab til om der var en regional retningslinje om 
kontakt til medicinalindustrien.

Lidt over en 1/3 havde i et vist omfang og næsten 50% vidste ikke om de havde etiske overvejelser 
ved kontakt.

Mere end 80% drøftede etiske problemstillinger omhandlende kontakt til medicinalindustrien 
med kollegaer.

Ca. 50 % havde deltaget i sponsorerede møde i DK, og ca. 25% i udlandet, men ca. 90% havde 
månedlig kontakt eller mindre med lægemiddelindustrien.Ca 80% tog imod måltider. 

Ca. 67% fik information om lægemidler fra tidsskrifter og langt de fleste fra Medicin.dk (ca. 80%).

Langt de fleste fandt at medicinalindustriens information var troværdig (i et vist omfang eller i høj 
grad).

Ca. 30% tog imod gratis vareprøver, og ca.75% tog imod små gaver (kuglepenne etc).

Kun ca. ¼ havde modtaget undervisning i problemer ved kontakt med medicinalindustrien.

Ca. 67% fik uddannelse sponsoreret af medicinalindustrien, mens efteruddannelse hovedsageligt 
blev betalt af andre end medicinalindustrien. Få deltog i sponsoreret forskning (ca. 14% deltog i 1-
2 projekter).

Ca. 60% mente at kontakt til medicinalindustrien var etisk i orden.

Ca. 30% mente at ordinationsmønsteret blev påvirket efter kontakt.

Konklusion
Ud fra de foreliggende besvarelser, kunne det synes rimeligt at øge kendskabet til vigtige 
retningslinier ift. til kontakt til medicinalindustrien og de etiske problemer der kan være derved.
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